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Quantes vegades hem anat a un
bar, a un restaurant o inclús
hem estat caminant pel mig del
carrer i ens hem trobat un nen
petit, d’uns dos o tres anys, amb
una tauleta o un mòbil? De fet,
aquesta s’ha convertit en la ma-
nera més fàcil, ràpida i efectiva
de distreure’l, ja sigui per evitar
que molesti, per fer-lo menjar o
per calmar la seva ansietat. 

Segons Laura Garcia, tècni-
ca en Prevenció de Conductes de
Risc en Joves de l’Ajuntament de
Granollers, és comú fer servir la
pantalla com un “xumet digital”.
Però un cop els infants arriben a
l’adolescència, comencen els
problemes perquè “els pares els
hi volen treure la pantalla, però
no poden perquè ells mateixos
l’hi han fet consumir durant
anys”, comenta Garcia. 

Precisament això és el que li ha
passat a la granollerina Erika Pu-
erto, mare d’una jove de 14 anys
amb dependència de les xarxes so-
cials. “Es passa hores i hores al
TikTok i no hi ha manera de
treure-li el mòbil”, explica. I és que
arran de la separació que Puerto
va tenir amb el pare de la seva fi-
lla, va disminuir el temps que li
dedicava a la nena i aquesta va
omplir aquest buit amb el mòbil.
“De fet, jo sabia que li passava al-
guna cosa perquè es va tornar
molt més freda i solitària, parla-
va molt menys i va deixar el vòlei
i les classes de piano”, comenta la
mare. “Però no vaig ser cons-
cient fins fa poc que l’origen de tot
això era la dependència de les xar-
xes socials”, afegeix.

UN REFUGI DE FELICITAT
En tots els casos de dependència
i d’ús excessiu de les pantalles, in-

clòs el de la filla de Puerto, “cal
buscar el perquè d’aquesta situa-
ció”, detalla Garcia. “S’ha de mi-
rar quina mancança està suplint el
jove amb les pantalles i no només
treure-li el mòbil o a restringir-li
l’ús”, comenta. I és que, tal com ex-
plica a Línia VallèsRosa Díaz, psi-
còloga clínica de la Unitat de Con-
ductes Addictives en Adolescents
de l’Hospital Clínic de Barcelona,
“l’addicció a les pantalles depèn
molt dels factors socials i familiars
que envolten el nen i al darrere d’a-
quest problema hi acostumen a
haver trets obsessius, ansietat so-
cial, angoixa, depressió, frustració
acadèmica o inclús bullying”.

En aquest sentit, la pantalla
actua com un refugi, com un lloc
on el jove s’aïlla dels seus proble-
mes i se sent bé. “De fet, les pan-
talles enganxen tant perquè ge-
neren dopamina, que és una mo-
lècula que genera felicitat i ens fa
estar a gust”, detalla Garcia. Per
aquest motiu, segons la tècnica,

cal anar amb compte amb apli-
cacions especialment addictives
com TikTok, la xarxa social de
moda entre els adolescents que
genera contingut audiovisual
constant a partir d’un algoritme
que va mostrant vídeos similars
als que l’usuari consumeix.

LA CLAU, LA PREVENCIÓ
Arran de la pandèmia, l’ús de la
pantalla ha augmentat conside-
rablement i, per tant, també les
addiccions. De fet, segons detallen
des del Clínic, un 1,5% dels joves
espanyols d’entre 12 i 17 anys té
addicció a Internet.“En el cas de
les noies acostuma a ser a les xar-
xes socials i en el dels nois als vi-
deojocs”, concreta Díaz. Però, tot
i tractar-se d’un percentatge baix,
el problema va més enllà, ja que
“si ens poséssim a analitzar el
nombre de joves que abusen de
l’ús de les pantalles, al·lucina-
ríem”, afegeix la psicòloga. 

Precisament per aquest motiu,

la prevenció és tan important. Una
tasca que a la capital vallesana es
fa des de La Teranyina, que és un
servei d’informació, orientació i
assessorament sobre drogues i
pantalles del Servei de Salut Pú-

blica i Consum de l’Ajuntament de
Granollers. “Intentem aconsegu-
ir que la relació dels joves amb les
pantalles sigui la més responsable

possible i també ajudem les fa-
mílies”, explica Garcia. De fet,
en aquesta línia, l’Ajuntament de
Barcelona anunciava ahir que ti-
rarà endavant un Pla de Salut
Mental que estudiarà com limitar
l'ús abusiu de les pantalles entre
infants i adolescents.

Tot plegat, per evitar casos
com el de la filla de Puerto, que
“genera problemes de convivèn-
cia” quan li restringeixen l’ús del
mòbil, diu la mare. “Però abans,
per no sentir-la, li donava el te-
lèfon, i ara sé que no he de fer-
ho”, afegeix. Un pas que, junta-
ment amb l’ajuda psicològica,
l’està fent sortir d’aquesta de-
pendència, que cada vegada afec-
ta més joves. “I la culpable de tot
és la societat en la qual vivim, que
ens obliga a consumir pantalla
per estar connectats, a necessitar
un likeper sentir-nos acceptats i
a penjar i veure contingut per sen-
tir que formem part d’una co-
munitat”, conclou Puerto.

Lapantalla, unadrogamés
» Cada vegada més joves s’enganxen a Internet i senten dependència de les xarxes i els videojocs
» La mare d’una nena amb addicció explica el seu cas i dues expertes parlen d’aquest problema

Un 1,5% dels joves espanyols d’entre 12 i 17 anys té addicció a Internet. Foto: Arxiu

ELS SÍMPTOMES 
DE L’ADDICIÓ 

4Segons l’Hospital Clínic,
la dependència de les pan-
talles es manifesta amb ir-
ritabilitat, amb la necessi-
tat d'augmentar el temps
de connexió per a sentir-se
satisfet, amb la baixada
del rendiment acadèmic i
amb l’abandonament de
les relacions familiars i de
les activitats lúdiques.

Olga García
VALLÈS ORIENTAL

A fons
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NLes millors
perles

“No és un pa tumaca, però tambè estic ric”. I es queden tan
amples. És l’anunci que KFC va col·locar als autobusos

de Barcelona i que ha fet plorar sang milers de catalans. Al final
s’ha fet viral i la marca l’ha retirat. Gràcies, Twitter.

Un conductor begut baixa unes escales amb el seu
totterreny i, en arribar a baix, troba els Mossos

d’Esquadra esperant-lo. És el que li va passar a un home de
59 anys durant el Carnaval de Solsona. Riu-te’n de Rio.

Censurar Roald Dahl per evitar paraules com “gras” o “lleig”.
És el que ha fet l’editorial Puffin perquè el llenguatge que

considera “ofensiu” desaparegui de les obres d’un dels grans
de la literatura infantil. Per sort, en català no hi haurà canvis.

Joguina sexual o estri de cuina? Aquesta és la qüestió. Dedebò: aquest és el dubte que tenen uns investigadors
respecte a un objecte trobat a les ruïnes de la fortalesa
romana de Vindolanda, a Anglaterra. Ves a saber.

LA FOTOEli Don/ACN

La lupa

En períodes electorals es diuen coses de tota
mena. Es prometen actuacions en àmbits de-
ficitaris, inversions a dit en equipaments o
solucions miraculoses per resoldre proble-

mes enquistats eternament que, més enllà de l’honesta
voluntat d’endegar-les, els tècnics i les lleis matisen
un cop iniciat el nou mandat. És normal i fins i tot ne-
cessari que sigui així, perquè és una bona manera de
posar en ordre el llistat de necessitats i de recordar-
nos els deures pendents. El que no és tan normal és
apoderar-se de l’esperit de tota la ciutat per voler re-
presentar-lo amb decisions poc assenyades. Prome-
tre la contractació de mil nou guàrdies urbans forma
part del primer i trencar l’agermanament amb la ciu-
tat de Tel-Aviv, del segon.

No cal perdre gaire temps analitzant els efectes d’a-
questa decisió perquè són inexistents, tret de mal-
baratar la imatge de Barcelona des del punt de vista
turístic i enterbolir la finíssima línia que separa les ciu-
tats del món a l’hora de decidir on s’inverteixen ca-
pitals o on s’instal·len noves seus empresarials. Això
no va d’ambaixades, però sí de negocis, la qual cosa
no és menor si tenim en compte les competències mu-
nicipals i les prioritats de la major part dels ciutadans.

La injustificable deriva ultradretana del govern is-
raelià no ens ha de fer oblidar que parlem d’un país
democràtic en un context geogràfic plegat de teocrà-
cies islàmiques. Justament per això encara és més di-
fícil d’entendre que algú amb sentit comú trenqui re-
lacions amb una ciutat governada pel Partit Laborista

i amb múltiples manifestacions progressistes. Si em
correspongués a mi prendre decisions d’aquesta na-
turalesa, hauria multiplicat la relació amb Tel-Aviv jus-
tament per reforçar un missatge d’estímul i d’escal-
for als milions d’israelians que lluiten dins d’aquest
país per reconduir-lo.

És evident que aquesta decisió s’ha pres en clau bar-
celonina per consolidar, sense matís i debat, un elec-
torat fidel, gairebé entregat, que algunes enquestes
semblen posar en perill. És la política que vol assegurar
el terra electoral renunciant a pujar-ne el sostre.

Aquest és el signe de la conxorxa electoral entre
comuns i Junts per Catalunya: uns fixen el seu elec-
torat radical i entusiasta i els altres diuen que són jus-
tament el contrari. Colau i anticolau. Tot plegat a cos-
ta de no explicar res a ningú sobre la ciutat del futur.

L’agenda quotidiana de les grans ciutats europees
està farcida de reptes similars: la mobilitat, la re-
ducció de les energies contaminants, ordenar els flu-
xos turístics, transformar l’economia en clau crea-
tiva i digital i resoldre els dèficits d’habitatge en un
context altament gentrificador. Si hi afegim el can-
vi en les tradicionals cultures de gènere i la regene-
ració dels models de participació democràtica, de-
finim el que configura l’essència dels programes de
la Unió Europea. Afortunadament, tot això ja és agen-
da institucional assumida, tret d’algun partit ultra-
dretà, per tothom.

Per això sobta que els partits de la nova esquer-
ra, i a Barcelona els comuns, hagin esdevingut amb

el temps simples portaveus dels problemes sense ca-
pacitat per aportar solucions. I una bona solució, re-
cordo, és la resposta a un problema amb la virtut de
no crear-ne un de nou.

Aquestes eleccions no haurien de servir per evi-
denciar allò que tots sabem, sinó per plantejar la ma-
nera de resoldre-ho amb la mirada posada en la Bar-
celona dels 15 anys vinents. I és evident que això su-
posa obrir les portes a dos reptes imprescindibles per-
què les solucions esdevinguin engrescadores i viables.

El primer és la planificació metropolitana, la
qual cosa té una dimensió política i tècnica comple-
xa però indispensable per resoldre qüestions com l’ha-
bitatge, la mobilitat o la innovació econòmica en clau
industrial. No podem ser eternament un territori de
3,5 milions de persones que es neguen la condició de
ciutadans d’una mateixa realitat urbana. El segon, amb
connotacions emotives que sovint sobrepassen les es-
trictament pragmàtiques, suposa eliminar del nostre
mapa mental la infundada i permanent tendència a
comparar-nos amb Madrid. A més de fomentar un ab-
surd complex d’inferioritat, això implica renunciar al
lideratge en la lliga de les grans ciutats del món per
entrar derrotats en una cursa de capitals d’Estat a la
qual no estem convidats.

Trencar l’agermanament amb Tel-Aviv, malgrat
que s’hi afegeixi que volem ser més amics que mai
dels jueus assenyats que lluiten per la democràcia i
la solidaritat entre pobles, també és un signe d’a-
questa deriva poc raonable.
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per Xavier Marcé, regidor de Turisme i Indústries Creatives de Barcelona i regidor del Districte de Nou Barris

Una cosa més sobre Tel-Aviv
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Aprovat l’enderroc de l’antic 
mercat de Sant Pancraç de Mollet1

2
Desencallen els 90 nous pisos 
socials als Pinetons de Mollet

Druni lloga l’antic Zara de Granollers 
per obrir una nova botiga

De l’atur a treballar de cuidadores 
de gent gran a Montornès

La inauguració del Museu del Treball 
i la Indústria de Santa Perpètua, ben aviat

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@tsj_cat: La secció 3 de l’Audiència de Bar-
celona confirma la presó provisional per a un
jugador de futbol investigat per agressió se-
xual pels fets ocorreguts en una discoteca.

@QuicoSalles: L’informàtic [Isaías Herrero,
abans amic de Laura Borràs] acusa Borràs
de fer-li un “contracte encobert” i de fer
“trapis i marrons amb ella”.

#JudiciABorràs

@liniaxarxa: Mor un treballador durant el
muntatge del Mobile World Congress. La 
@GSMA, organitzadora del #MWC, ha tras-
lladat el condol a la família.

#MortAlMWC #AlvesContinuaràAPresó

La clau

El 28 de desembre de 2021,
el Congrés dels Diputats va
aprovar la Llei de garantia

del poder adquisitiu de les pen-
sions i altres mesures de reforça-
ment de la sostenibilitat finance-
ra i social del sistema públic de
pensions. I no va ser  cap inno-
centada. La cosa és molt seriosa.

La disposició addicional sise-
na d’aquesta llei assenyalava que,
en el termini màxim d’un mes des
de la seva aprovació, el govern en-
carregaria l’elaboració d’un in-
forme d’auditoria relatiu als in-
gressos provinents de cotitzacions
socials i a les despeses de natura-
lesa contributiva i no contributi-
va de la Seguretat Social. Aquest
informe seria realitzat en un ter-
mini de sis mesos i inclouria la
quantificació d’aquests conceptes
i el seu finançament durant el pe-
ríode comprès entre els anys 1967
i 2019, ambdós inclosos.

Ha passat més d’un any i en-
cara no s’ha elaborat l’auditoria i,
per tant, no només desconeixem
el resultat dels comptes de la Se-
guretat Social, sinó que podem
afirmar, i això és molt més greu,
que el govern no compleix la llei.

La gènesi de l’auditoria s’ini-
ciava, ja fa anys, amb la voluntat
de separar les fonts de finança-
ment de la Seguretat Social, de tal
manera que aquesta només assu-
mís les prestacions contributives
i l’Estat, la resta. Segons un infor-
me de fiscalització del Tribunal de
Comptes, més de 100.000 milions
d’euros eren els que havia aportat
la Seguretat Social entre els anys
1967 i 2018 a cobrir conceptes no
contributius, és a dir, les anome-
nades despeses impròpies.

La llei s’ha de complir
per Pedro Jesús Fernández    

Aquesta despesa de més de
100.000 milions d’euros, sense
comptar els interessos, obligaria
l’Estat a reingressar-los a la Se-
guretat Social. Si tenim en
compte altres informacions, re-
sulta que el deute de l’Estat
amb la Seguretat Social podria
ser superior als 500.000 milions
d’euros. Algú pot qüestionar la
viabilitat de les pensions públi-
ques? Hi ha o no hi ha diners? 

Tanmateix, i malgrat aques-
tes informacions, hi ha qui con-
tinua amb el mantra que les pen-
sions públiques són insosteni-
bles i que la caixa de la Segure-
tat Social està buida. Fins i tot
afirmen que les persones pen-
sionistes són unes privilegia-
des, ja que les pensions que es
perceben són molt generoses.
Altres no tenen cap vergonya a
assenyalar que les pensionistes,
actualment, viuen massa i, per
tant, millor no ocupar-se de la
seva salut i el seu benestar si es
vol evitar la fallida del sistema.

Aquests mateixos pocaver-
gonyes no tenen cap escrúpol a
aconsellar i defensar que el mi-
llor que poden fer les persones
jubilades és un pla de pensions
privat o hipotecar casa seva per
poder viure de rendes.

El més greu de tot això és
que aquest missatge ha penetrat
en la societat, especialment en-
tre la gent jove. Són molts els jo-
ves que han assumit que no co-

braran pensions, igual que pen-
sen que, tot i tenir una bona pre-
paració, hauran d’acceptar sa-
laris de misèria i feines precàries.

No tenen present que moltes
de les coses que s’han aconseguit
ha estat gràcies a les reivindica-
cions i les lluites dels seus pro-
genitors quan eren joves. Per
això, des de fa més de cinc anys,
són les persones grans les que es
manifesten i concentren als car-
rers i places de molts pobles i ciu-
tats de l’Estat, defensant les fites
assolides per poder  millorar les
seves condicions de vida i poder
viure amb dignitat. Afortuna-
dament, no a tot arreu és així. A
França, organitzacions juvenils
han convocat manifestacions
per defensar drets socials i ser-
veis públics de qualitat.

Però tornem a preguntar-
nos: per què el govern incom-
pleix la llei? L’auditoria ha de-
mostrat que l’Estat té un deute
amb la Seguretat Social de més
de 100.000 milions d’euros,
que hauria de retornar. Si a
això, hi sumem les cotitzacions
dels treballadors i treballadores
en actiu, és evident que la Se-
guretat Social tindria un supe-
ràvit més que suficient per pagar
pensions actuals i futures, aca-
bant així amb la fal·làcia que les
pensions no són sostenibles. A
més, això hauria de posar fi a la
campanya que vol crear un en-
frontament intergeneracional.

Els semàfors

L’Associació de Veïns Sota el
Camí Ral està visibilitzant la
multiculturalitat del barri i els
seus veïns a través de la cuina.
En concret, a través de dues
sessions de cuina i de la

gravació de vídeos de receptes
que pengen a YouTube.

pàgina 8Sota el Camí Ral

El cos molletà està fent xerrades
a totes les escoles de la ciutat
sobre l’ús responsable de les
xarxes socials i Internet, i sobre
el consum d’alcohol i drogues.

És la primera vegada que 
la formació s’estén a tots 

els centres.
pàgina 10Policia Local de Mollet

L’entitat Niu d’Art Poètic de
Parets ja fa 30 anys que difón 

la poesia a Parets. 
Un aniversari que celebren

demà, després d’una trajectòria
en la qual han aconseguit 
fer de la poesia un art 
atractiu al municipi.

pàgina 12Niu d’Art Poètic
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Druni lloga l’antic Zara 
per obrir una nova botiga

COMERÇ4Ja fa més d’un any
que el local que durant gairebé
24 anys havia ocupat Zara, al
carrer Anselm Clavé, està tancat.
Però ara un nou llogater s’ha in-
teressat per l’espai. En concret,
la marca Druni, una cadena de
perfums, cosmètica i productes
de bellesa nascuda a València fa
35 anys, que ocuparà el soterra-
ni, la planta baixa i la primera
planta de l’edifici.

Druni, que compta amb més
de 300 botigues arreu de l’Estat,
és una de les líders del seu sector
i actualment té dos comerços a

Granollers: un a la cantonada en-
tre el carrer Joan Prim i el carrer
Josep Irla i Bosch, i un altre al
mateix Anselm Clavé, just davant
l’antic Zara. De fet, aquest esta-
bliment tancarà les portes prò-
ximament davant l’adquisició
del nou local, que cal recordar
que està situat just al costat de la
perfumeria Júlia, que és compe-
tència de Druni.

Tot plegat mentre les plantes
superiors de l’edifici que havia
ocupat Zara estan, per ara, des-
vinculades de l’ús comercial i es
lloguen com a oficina.

Agbar podria continuar
gestionant el servei d’aigua

SERVEIS4El futur del servei
d’aigua de Granollers ja està
pràcticament decidit. I és que la
mesa de contractació,  presidida
pel regidor de Transició Ener-
gètica Juan Manuel Segovia, el
secretari municipal i tècnics de
l’Ajuntament, proposarà al prò-
xim ple l’adjudicació del  servei
a Agbar en considerar que
aquesta és la millor opció pel que
fa a la qualitat i al preu. A més cal
recordar que en el concurs pú-
blic, Agbar va obtenir la millor
puntuació entre totes les em-
preses presentades.

Així doncs, si el ple dona el
vistiplau a aquest punt, Agbar
gestionarà el servei d’aigua a la
ciutat els pròxims 20 anys, tal
com havia fet en els últims 50
anys. Un pas que des de la Pla-
taforma per l’Aigua de Grano-
llers, que naixia per reclamar
una gestió pública i una consulta
ciutadana abans de prendre una
decisió, ja no poden valorar
perquè aquesta està inactiva,
segons informen els seus mem-
bres a Línia Vallès, davant l’e-
vident imposició del model de
gestió indirecta. 

Jaume Balagueró presenta 
el seu darrer film a l’Edison

CULTURA4El Cinema Edison
de Granollers rebia, ahir al ves-
pre, una visita especial en el
marc del cicle Fantàstik, dedicat
al cinema de terror i fantàstic. I
és que el director lleidatà Jaume
Balagueró, creador de pel·lícules
d’èxit com Mientras duermes o
la saga de Rec, que neix de la
col·laboració amb el també di-
rector Paco Plaza, presentava
la seva darrera pel·lícula, Venus,
després de triomfar al Festival de

Toronto i al Festival de Cinema
Fantàstic de Sitges.

Aquest thriller, protagonitzat
per Ester Expósito, explica com
el robatori que comet una ba-
llarina en una discoteca la por-
ta a ser perseguida per un grup
de mafiosos i a amagar-se en un
edifici maleït. Una història que
Balagueró exposava i  detallava
en el col·loqui posterior a la
projecció del film, on també in-
teractuava amb el públic.

Imatge de l’antic Zara. Foto: Arxiu

Balagueró. Foto: Guillem Medina

Salut | Les noves urgències, en ple funcionament
Les noves urgències de l’Hospital de Granollers, situades a la planta baixa
del nou edifici, estan en funcionament des de dimecres, amb més i millors

serveis, més personal i uns 15.000 metres quadrats més d’espai.

SOCIETAT4“La cuina, a Sota el
Camí Ral, és un mitjà per des-
cobrir altres cultures i per co-
nèixer els veïns”. Així ho assegura
la presidenta de l’Associació de
Veïns del barri, Antònia Her-
nández. Per això, tenen en mar-
xa dos projectes amb els quals
llueixen la multiculturalitat d’a-
questa zona de Granollers a tra-
vés de receptes d’arreu del món.

“Davant l’èxit de la primera
jornada gastronòmica intercul-
tural que vam organitzar al no-
vembre, on vam posar estands
de nou països amb plats típics
que cuinaven els mateixos veïns,
el Gremi d'Hostaleria del Vallès
Oriental ens ha contactat per fer
unes sessions de cuina col·labo-
rant amb ells”, explica Hernán-
dez. De fet, la primera es feia di-
marts passat a la plaça de les
Hortes amb plats del Senegal, el
Marroc, Mauritània i Andalusia,
i la segona es farà demà al ma-
teix lloc amb plats de Cuba, Bo-

lívia, Argentina i Catalunya. “A
més, l’Ajuntament finançarà un
receptari dels plats que fem”,
avança la presidenta. Una ini-
ciativa que Hernández valora
“molt positivament”, ja que “és
una manera de fer atractiu un
barri que no acostuma a ser-ho
a través d’una cosa que agrada a
tothom com el menjar”.

D’altra banda, a més, avui
mateix l’associació recupera un

projecte que havia quedat para-
litzat i que es reprèn “amb mol-
tes ganes”, diu la presidenta. En
concret, la gravació de vídeos de
receptes de veïns a YouTube,
que es tiraran endavant amb la
col·laboració de l’associació Va-
llès Obert, que acull joves afectats
per les radiacions de Txernòbil.
“Serà una cosa molt maca que
engrescarà el veïnat i visibilitza-
rà el barri”, conclou Hernández.

Sessió de cuina de dimarts passat. Foto cedida

Fer visible Sota el Camí Ral i el
seu veïnat a través de la cuina

» El barri posa en valor la seva multiculturalitat amb receptes de veïns 
» S’han impulsat dues sessions de cuina i la gravació de vídeos
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Mollet

Les queixes per l’estat de la
via pública, les més repetides

BALANÇ ANUAL4Del que més es
queixen els veïns de Mollet és del
manteniment i la mobilitat a la via
pública, en primer lloc, seguit del
medi ambient, del soroll i de l’ad-
ministració en general. Així ho ex-
posava dilluns el Síndic Personer,
Salvador Rovirosa, en la presen-
tació de l’informe de la seva acti-
vitat durant l’any 2022.

En concret, l’Oficina del Sín-
dic va rebre un total de 33 queixes
i 73 consultes. Un volum que, se-
gons detallen des de l’Ajunta-
ment, “és molt similar al dels
anys anteriors” i que si es compara

amb les xifres d’abans de la pan-
dèmia mostra una disminució de
les queixes i consultes d’un 36%.

Pel que fa a la distribució per
barris, la majoria de queixes pro-
venen de Can Pantiquet, Plana
Lledó, la zona centre i l’Estació
Nord. En canvi, ni el Calderí, ni la
Casilla, ni Gallecs van traslladar
cap queixa al Síndic. Tot plegat
mentre, d’altra banda, l’Oficina
Municipal d’Informació al Con-
sumidor tancava l’any amb un
augment del 20% de les recla-
macions vinculades als submi-
nistraments d’aigua, llum i gas.

Podem anirà a les eleccions
com a Canviem Mollet

POLÍTICA4Podem Mollet es
presentarà a les eleccions mu-
nicipals sota el nom de Canviem
Mollet. Així ho anunciaven di-
lluns en una roda de premsa,
després que Podem Catalunya
decidís anar en coalició amb
Mollet en Comú sense tenir en
compte la voluntat del grup lo-
cal, que és continuar en solita-
ri. La cap de llista serà Núria
Muñoz i la seva mà dreta i nú-
mero dos del partit continuarà
sent Alberto Murillo.

“Som la mateixa gent del
2015”, deia Muñoz recordant

que Canviem Mollet és el nom
que va aglutinar, les eleccions del
2015, la coalició formada per Ini-
ciativa per Catalunya Verds, Es-
querra Unida i Alternativa i Po-
dem. “Canviem Mollet és l’eina
per continuar desenvolupant el
nostre projecte a la ciutat des-
prés que ens hagin pres el nom
i ens hagin apartat”, afegia.

Tot plegat mentre exposava
el decàleg del partit, que definia
com un grup “municipalista”,
que “no depèn dels interessos
partidistes“ i que representa “el
canvi progressista”.

Compromís amb el Govern
per fer millores en la justícia

TROBADA4La consellera de Jus-
tícia, Drets i Memòria, Gemma
Ubasart, visitava dimarts l’Ajun-
tament de Mollet per mantenir
una reunió de treball amb l’alcal-
dessa, Mireia Dionisio. En concret,
es van posar sobre la taula temes
com les despeses de l’antic Re-
gistre Civil i la necessitat d’una seu
de la Fiscalia a la ciutat per evitar
els desplaçaments a Granollers.
Dos assumptes davant els quals,
segons informen des de l’Ajunta-

ment, tant Dionisio com Ubasart
es van comprometre a coordinar-
se. “La cooperació institucional és
necessària per avançar i per mi-
llorar l’administració de la justí-
cia a Mollet”, deia la consellera.

Tot plegat mentre, d’altra ban-
da, aquesta mateixa tarda l’alcal-
dessa rebrà una altra visita espe-
cial, la de la ministra de Ciència i
Innovació, Diana Morant, que
acompanyarà Dionisio en la seva
presentació com a candidata.

Presentació de l’informe. Foto. Ajuntament

Dionisio i Ubasart. Foto: Ajuntament

Solidaritat |Torna el Llonguet Solidari
Els comerços molletans Pulseras Candela i el Forn i Pastisseria Prat han
impulsat, per tercer any consecutiu, la campanya del ‘Llonguet Solidari’,
que permet recaptar fons per a la investigació contra el càncer infantil.

EDUCACIÓ4Ara fa tres anys, el
Sergent de la Unitat de Proximi-
tat de la Policia Local de Mollet,
Baltasar Pérez, va sentir la in-
quietud i la necessitat de tirar
endavant una formació a les es-
coles del municipi davant l’aug-
ment de la preocupació que li
traslladaven tant les famílies com
els centres per l’ús inadequat de les
tecnologies per part dels joves. Per
això, va començar a fer xerrades
a algunes poques escoles, fins
que enguany, per primer cop,
aquestes formacions arribaran a
tots els centres de Mollet. “Ha tin-
gut molt bona acollida en aquest
poc temps i estem molt contents”,
explica el sergent a Línia Vallès.

En aquest sentit, d’una banda,
s’està tirant endavant el programa
Internet Segura amb alumnes de
5è, on es tracten temes com l’ús
responsable de les tecnologies,
l’assetjament digital, les estafes di-
gitals i la ciberseguretat, entre
d’altres. “Amb la proliferació de

l’ús de xarxes entre els joves hem
notat un augment important del
cyberbullying i dels robatoris de
dades”, explica Pérez. Mentre
que, d’altra banda, també s’estan
fent sessions amb alumnes més
grans, de 1r i 4t d’ESO, en el marc
de la formació Joves en Risc rela-
cionada amb el consum d’alcohol
i drogues. Tot perquè “està dis-
minuint l’edat en la qual els joves
comencen a consumir aquestes
substàncies”, diu aquest policia.

Així doncs, fins al maig, hi ha
previstes unes 80 sessions amb
la participació de més de 2.000
alumnes. “A més, fins i tot ens es-
tan arribant peticions d’algunes
AFA i AMPA perquè també els
fem formacions en aquest sentit”,
avança Pérez. I és que tot i que
des dels centres ja es tracten
aquests temes, “el missatge no ar-
riba igual si l’envien els docents
que si l’envien agents de policia”,
conclou Pérez.

Moment d’una de les sessions que imparteix la Policia Local. Foto cedida

Formant els joves per al consum
responsable d’alcohol i Internet
» La policia imparteix les formacions Internet Segura i Joves en Risc
» Per primer cop, les xerrades arribaran a totes les escoles de Mollet
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La Impremta i Papereria
Farrés celebra 50 anys

COMERÇ4Era l’any 1973 quan la
Impremta Farrés obria les portes
a Parets. Un negoci que es con-
vertia en la primera impremta del
municipi i que al cap de tres anys
també obria com a papereria.
“Eren temps de molta feina i això
ens va permetre créixer”, explica
Isabel Farrés, actual propietària
de la botiga juntament amb la
seva germana Eva. “De fet, vam
ser pioners en algunes coses, ja
que vam tenir la segona fotoco-
piadora a color del Vallès Orien-
tal”, recorda. Una aposta que els
va situar com un negoci punter al
poble i que els ha portat a celebrar
els 50 anys del negoci.

La celebració es feia dissabte i Far-
rés la recorda com una jornada
“molt especial”. “Va venir molta
gent i vam recordar els nostres pa-
res, que van impulsar el negoci”,
explica. “A més, va ser emotiu per-
què amb la crisi vam passar èpo-
ques dolentes en les quals pen-
sàvem que no arribaríem a cele-
brar el mig segle”, afegeix. Però
ara que han celebrat els 50 anys,
Farrés es mostra esperançada de
continuar fent que el negoci com-
pleixi “molts anys més”. “Sobre-
tot perquè mantenim el tracte
proper amb els clients, que és el
que ens diferencia i el que ens ha
portat fins aquí”, conclou.

CULTURA4“La poesia és un gè-
nere que, de primeres, acostuma
a no agradar ni enganxar la
gent”.  Així ho reconeix Jaume
Anfruns, fundador de l’entitat
cultural Niu d'Art Poètic. Ara bé,
a Parets en cap cas ha sigut així,
ja que aquesta associació, dedi-
cada a la difusió i la promoció de
la poesia, enguany compleix 30
anys. Un aniversari que precisa-
ment se celebrarà demà amb
un recital de poesia.

“El meu interès particular
per la poesia em va portar a
muntar un recital una vegada al
mes”, explica Anfruns. “Però  a
poc a poc va anar venint cada ve-
gada més gent, de 40 vam pas-
sar a ser 200 i va arribar un punt
que vam decidir muntar una
entitat”, afegeix. 

Al llarg d’aquest temps, Niu
d’Art no només ha impulsat re-
citals poètics, sinó que també or-
ganitza anualment el Festival
de Poesia Niu d’Art, que ha
comptat amb poetes convidats
com Olga Xirinacs o Joan Mar-
garit, i un concurs de poesia es-

colar, dirigit a estudiants d’ESO
del municipi. Per això, Anfruns
reconeix estar “molt satisfet”
amb l’evolució de l’entitat al llarg
de tots aquests anys. 

“Tot i que la poesia és una
cosa de minories, hem aconse-
guit tenir molt d’èxit i sobretot
que a la gent li agradi aquest gè-
nere literari”, detalla el fundador.

“De fet, tenim socis que quan van
entrar a Niu d’Art no els acaba-
va de fer el pes la poesia i ara han
escrit llibres o s’han convertit en
molt bons poetes”, afegeix. Tot
plegat gràcies a la feina d’aques-
ta entitat que tres dècades des-
prés continua treballant per fer
de la poesia una art atractiva per
a tots els paretans.  

Imatge d’arxiu del Festival de Poesia. Foto: Silvia Ferran/Ajuntament

30 anys de difusió i promoció de
la poesia de la mà de Niu d’Art

Germanes Farrés en la celebració dels 50 anys del negoci. Foto cedida

Societat | Parets celebra un Carnestoltes de rècord
El Carnestoltes d’enguany, que se celebrava diumenge, va batre tots els rècords
de participants, amb prop d’un miler de disfresses. “Espectacular és la paraula,

és la rua més gran que hem fet mai”, deia l’alcalde, Francesc Juzgado.
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Visoren accepta la solució del
Govern per als pisos socials

SANT FOST4L’empresa Viso-
ren, que a finals de l’any passat
va imposar uns augments de les
quotes de l’energia a pisos so-
cials que els veïns -alguns d’ells
de Sant Fost- titllen “d’abusius”,
ha acceptat la proposta que li ha
fet la Generalitat per solucionar
aquest litigi. 

En una reunió celebrada di-
vendres dia 17 de febrer entre
l’empresa, les agències de Con-
sum i Habitatge del Govern i els
municipis afectats, l’adminis-
tració catalana va proposar que

Visoren sotmetés a l’arbitratge
de consum la resolució del con-
flicte de les quotes, idea que Vi-
soren ha acceptat. 

Des de l’Ajuntament de Sant
Fost han explicat que estudien si
aquesta proposta donaria una
sortida justa al conflicte. 

Per altra banda, a la reunió
del dia 17 també es va tractar la
situació dels habitatges i del
manteniment, perquè l’Agència
Catalana de l’Habitatge tingui
tota la informació necessària
per actuar en conseqüència.

MARTORELLES4Els represen-
tants dels treballadors i la direc-
ció de la planta d’Amazon a Mar-
torelles han arribat aquesta set-
mana a un preacord per fer efec-
tiu el tancament del centre. Des-
prés d’una maratoniana reunió a
Barcelona dilluns, les parts han
acordat incrementar les places
disponibles per a recol·locar uns
300 empleats al centre del Prat,
així com una bonificació per als
qui optin per als trasllats als cen-
tres de Saragossa i Figueres, i in-
demnitzacions per als qui no s’a-
cullin a cap de les dues opcions
anteriors. Es preveu que la plan-
tilla ratifiqui o no l’acord en as-
semblees dijous i dissabte al cen-
tre de treball vallesà.

El preacord arriba en el tram
final de les negociacions entre
les parts per resoldre la situació
de la planta de Martorelles,
després que el passat mes de ge-
ner es fes efectiva la decisió de
la firma de traslladar l’activitat
a altres centres, una decisió
que la plantilla sempre ha qua-
lificat de tancament encobert.

En les negociacions s’ha es-
tablert que els treballadors que
vulguin traslladar-se al Prat man-
tindran les condicions acordades
per als empleats de la província
de Barcelona, entre elles les de
retribució per a torns de nit o
caps de setmana. En canvi, no
tindrien aquestes mateixes con-
dicions aquells que es decantin
pel trasllat als centres de Sara-
gossa i Figueres, tot i que s’han
establert uns plans de compen-
sacions. Així, percebrien una
paga de 7.250 euros, 4.850 dels

quals s’ingressarien en una úni-
ca nòmina. La resta, 2.400 euros,
quedarien repartits en un any,
sempre que continuessin treba-
llant per l’empresa.

Mentrestant, per a aquelles
persones que no optin per cap
d’aquestes dues opcions, s’ha
establert un règim d’indemnit-
zacions de 33 dies més 375 euros
per any treballat. Per als treba-
lladors de major categoria es fa-
ria un pagament únic de 790 eu-
ros, mentre que per a la resta se-
ria de 690 euros. 

Protestes davant del centre d’Amazon al poble. Foto: Albert Segura/ACN

Preacord a Amazon a falta que
els treballadors el ratifiquin

Habitatges afectats per les pujades de l’energia. Foto: Ajuntament

Sant Fost | Canga, candidat del PSC a l’alcaldia
L’assemblea local del PSC de Sant Fost ha elegit Jesús Canga com a

candidat a l’alcaldia per a les eleccions municipals del maig. Ho va fer 
per unanimitat en una trobada celebrada diumenge passat al matí.
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Un artista montornesenc 
de cap a peus diu adeu

CULTURA4Tot i que va néixer a
Barcelona l’any 1957, amb no-
més 9 anys, ell i la seva família
van venir a Montornès a viure.
Malauradament, el diumenge
passat, l’artista Pere Salinas va
morir a l’edat de 65 anys a con-
seqüència d’una greu malaltia. 

Salinas va ser un artista de
cap a peus que el 1988 va deixar
l’empresa on treballava per cen-
trar-se en l’art. Va ser, a més, un
home que va dedicar esforços a
diferents disciplines del món
creatiu. Així, va indagar en els
punts de contacte que hi ha en-

tre la literatura, l’escriptura i la
pintura, fet que li va permetre
poder exposar arreu del món i en
alguns dels esdeveniments més
prestigiosos del panorama ar-
tístic com  les fires d'Arco-Ma-
drid, Art-Frankfurt, Lineart-
Gant, Art-Innsbruck i Kuns-
tmark Dresden.

A més, a principis dels anys
vuitanta va fundar a Montornès
la mostra Mont-Art i va deixar
algunes de les seves obres al mu-
nicipi. Avui dia, a l’Ajuntament,
per exemple, hi ha la seva pin-
tura La sábana.

POLÍTICA4El pla urbanístic per
reformar el Circuit de Montme-
ló ja no té fre. Almenys de mo-
ment. El Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya (TSJC) no
ha admès el recurs de la CUP per
aturar el planejament urbanístic
del circuit aprovat el 2016 i que
la CUP i moviments socials del
territori com No Ens Vendreu La
Moto, van impugnar per la via ju-
dicial el 2017. 

Sis anys després, el jutge ha
decidit que el projecte tira en-
davant i és per aquest motiu que
des dels moviments socials ja
han anunciat que faran noves
mobilitzacions. En una compa-
reixença al Parlament de Cata-
lunya dimecres passat, l’inte-
grant de No Ens Vendreu La
Moto, Pep Medina, denunciava
que la decisió del TSJC és un “cas
flagrant de desemparament de la
ciutadania davant interessos mi-
noritaris”. Així mateix, acom-
panyat per la CUP de Granollers,
Medina afegia que la decisió
atempta “contra l’interès col·lec-
tiu, l’esperit del temps i la si-

tuació climàtica i de qualitat de
l’aire”. Alhora, el membre de la
plataforma anunciava que con-
tinuaria la pressió popular per
“derogar aquest macroprojecte”
i afirmava que s’estan estudiant
més “mobilitzacions fer per
aconseguir aturar el pla”. 

Per la seva banda, Josep Ma-
ria Gontan, de la CUP Granollers,
va dir que el projecte deixarà un
parc temàtic i vies de comunica-
ció que “destrossen” l’entorn.

DEFECTE DE FORMA
Contra el que podria semblar, no
van ser els arguments el que va
tombar el recurs de la CUP i els
moviments socials, sinó un de-
fecte de forma en la presentació
del recurs administratiu. Se-
gons el TSJC, el partit hauria
d’haver acordat emprendre
aquestes accions legals a través
d’una assemblea nacional, i no
amb un acord del secretariat
nacional, com va fer. 

Gontan, de la CUP de Granollers, al Parlament. Foto: Marta Sierra/ACN

Anuncien noves protestes
contra la reforma del Circuit

L’artista Pere Salinas va morir a l’edat de 65 anys. Foto: Xarxes Pere Salinas

Economia | La Zona Franca, amb segell de Montmeló 
Una empresa amb seu a Montmeló, QEV Technologies, serà l’encarregada 
de la reindustrialització de l’espai que va deixar Nissan a la Zona Franca 

de Barcelona. Els terrenys van quedar buits quan la firma va marxar el 2021.
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El concurs de disfresses
engresca 220 persones

LA LLAGOSTA4Els veïns de la
Llagosta ho han tornat a fer. Un
any més, han demostrat que es
prenen Carnaval amb moltes
ganes de festa i, alhora, molt se-
riosament. En l’edició d’engua-
ny, un total de 220 persones han
participat al concurs de disfres-
ses, sumant les tres categories:
disfresses individuals, compar-
ses petites i comparses grans.

En la primera categoria, que
permet també disfressar-se per
parelles, la disfressa guanyado-
ra va ser la de Halo Hacendado.
En la de comparses petites (d’en-

tre tres i quinze membres), els
vencedors van ser Los Descata-
logados. Per acabar, entre les
comparses grans, la que es va en-
dur el primer premi –que des
d’aquest any porta el nom de Ju-
anjo Maestre– va ser Trollys. 

L’entrega de premis del con-
curs de disfresses va tenir lloc al
Pavelló del Complex Esportiu
Municipal El Turó, en el marc de
la festa de Carnestoltes organit-
zada per l’Ajuntament. La cele-
bració va continuar amb una
festa al mateix escenari que es va
allargar fins a la matinada.

SANTA PERPÈTUA4La Biblio-
teca Josep Jardí de Santa Per-
pètua va reobrir aquest dime-
cres, un cop enllestides les obres
de reforma de la planta baixa de
l’equipament. Aquests treballs
han suposat la millora de l’ac-
cessibilitat i la insonorització
dels equips de climatització,
augmentant així la qualitat del
servei ofert a la ciutadania.

Pel que fa a l’accessibilitat, la
principal novetat ha estat el can-
vi de les portes, que ara són au-
tomàtiques i corredisses i, per
tant, permeten que les persones
que van en cadira de rodes o que
porten cotxet d’infants puguin
passar-hi sense dificultats. Tam-
bé s’han creat taulells adaptats i
s’ha habilitat un espai per a per-
sones amb mobilitat reduïda a la
sala infantil.

UNA ESPERA LLARGA
La directora de la biblioteca mu-
nicipal, Míriam Gásquez, ad-
met que l’espera per poder
comptar de nou amb aquest
equipament “ha estat llarga”, i

que la ciutadania “ha estat pre-
guntant insistentment per la re-
obertura”. Això sí, matisa que els
retards s’han produït per moti-
us “aliens” a la biblioteca i a l’A-
juntament. Sigui com sigui, en
els últims nou mesos, el servei de
biblioteca s’ha ubicat de mane-
ra provisional a l’Espai 3 de la
Granja, des d’on s’ha mantingut

la programació d’activitats i el
préstec de llibres.

Tal recorden des del consis-
tori perpetuenc, la reforma de la
biblioteca ha arribat vint anys
després de la inauguració de
l’edifici. Segons la directora,
eren necessàries aquestes obres
per adaptar-se als usos reals
d’aquest equipament.

La biblioteca renovada. Foto: Ajuntament

La Biblioteca Josep Jardí
reobre després de la reforma

L’entrega de premis del concurs, a la festa de Carnaval. Foto: Ajuntament

La Llagosta | 1.500 euros al Kurdistan
L’Ajuntament de la Llagosta ha enviat 1.500 euros a les

víctimes dels terratrèmols que s’han produït aquest febrer al
Kurdistan, a Síria i Turquia, i que han deixat milers de morts.
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LES FRANQUESES4 La Biblio-
teca Municipal de Corró d’Avall
acollia ahir al matí, en el marc
del cicle d’activitats Febrer Cien-
tífic, una conferència sobre ro-
bòtica que impartia Pablo Ji-
ménez, científic titular de l'Ins-
titut de Robòtica i Informàtica
Industrial de la Universitat Po-
litècnica de Catalunya (CSIC).
En la xerrada es va tractar, so-
bretot, l’ètica de la robòtica i la
seva implicació social. 

La robòtica centra
una xerrada a
Corró d’Avall

BIGUES I RIELLS4La Policia Lo-
cal de Bigues i Riells del Fai està
participant en un dispositiu ano-
menat Vicus, que coordinen els
Mossos d’Esquadra i que con-
sisteix a utilitzar drons i heli-
còpters amb càmeres tèrmiques
per ajudar a evitar robatoris amb
força en habitatges. És la prime-
ra vegada que es fa una cosa així
a la comarca, ja que es tracta d’un
dispositiu pioner, segons detallen
des de l’Ajuntament.

Evitar robatoris 
a les cases amb
drons i helicòpters

CALDES DE MONTBUI4La qua-
litat i la diversitat de l’oferta
educativa de Caldes de Montbui
són dues de les idees que defensa
la nova campanya que ha posat
en marxa l’Ajuntament i que es
difondrà a les xarxes socials i a
les escoles del municipi. Una
aposta per posar en valor “la di-
versitat de centres i de projectes
educatius que hi ha a Caldes”, di-
uen des del consistori.

Promovent
l’oferta educativa
de Caldes

LLIÇÀ D’AMUNT4Les regido-
ries de Gent Gran i Promoció
Econòmica conjuntament amb
l’Associació Comerços i Serveis
de Lliçà d’Amunt han impulsat
una nova campanya comercial,
anomenada ‘Fem gran el petit
comerç’. Aquesta té l’objectiu
de fer que la gent gran del mu-
nicipi es pugui beneficiar de
descomptes i ofertes en els co-
merços locals i fomentar, així, el
consum al municipi.

Nova campanya
comercial dirigida
a la gent gran

CANOVELLES4L’Ajuntament
de Canovelles ha instal·lat una
nova il·luminació led al Camp de
Futbol Municipal, per poc més
de 48.500 euros. Un pas que
permetrà millorar l’eficiència
energètica, ja que es reduirà el
consum, i la instal·lació en si ma-
teixa, que abans acostumava a
patir avaries. A més, segons de-
tallen des de l’Ajuntament, es ge-
nerarà menys contaminació lu-
mínica en l’entorn.

Millores
energètiques 
al camp de futbol

LA ROCA4L’Ajuntament de la
Roca invertirà uns 210.000 euros
per millorar el Centre Esportiu
Municipal (CEM). En concret, es
renovaran totes les màquines de
les dues sales de fitness. Un pas
que se suma a la recent inaugu-
ració d’una sala de spinning i
que “convertirà el CEM en un re-
ferent comarcal per la moderni-
tat de les noves màquines”, diu el
regidor d’Esports, Daniel Valls.

El Centre Esportiu
de la Roca es
reformarà

ECONOMIA4Fa cinc anys ga-
irebé no se sentia parlar de l’e-
conomia social i solidària a la co-
marca. De fet, la majoria de la
població no sabia què era. Però
ara, cada vegada està més este-
sa i hi ha més projectes relacio-
nats amb aquesta alternativa al
capitalisme, que posa les perso-
nes al centre. Tot, gràcies a la fei-
na que s’ha fet des de l’Ateneu
Cooperatiu del Vallès Oriental,
que naixia l’any 2018 impulsat
per la Generalitat, amb l’objec-
tiu de promoure aquest tipus d’e-
conomia al territori.

D’això ja fa cinc anys i Mont-
se Lamata, coordinadora de l’A-
teneu, assegura estar “molt con-
tenta i satisfeta” de la feina feta
en aquest temps. “Al principi
vam haver de trucar moltes por-
tes, sobretot d’administracions,
perquè ningú sabia què érem,
però ara ja ens hem consolidat i
hem aconseguit fer créixer l’eco-
nomia social i solidària de la co-
marca ajudant a molts projectes
a desenvolupar-se”, explica a Lí-
nia Vallès. “Des d’iniciatives com
cooperatives d’habitatge fins a

d’altres relacionades amb l’e-
nergia, la comunicació o l’agri-
cultura”, afegeix.

En aquest sentit, des de l’Ate-
neu acompanyen tant a projectes
nous des de la seva ideació fins a
la seva creació, com a d’altres
que fa temps que funcionen i que
volen millorar. De fet, en aquests
cinc anys han acompanyat un
total de 195 projectes i també
han organitzat fins a 931 activitats
arreu del territori per difondre l’e-

conomia social i solidària. “Hem
aconseguit tenir cada vegada més
ressò i, a més, en fer realitat dife-
rents projectes, hem contribuït a
generar ocupació a la comarca que
al final és el nostre objectiu prin-
cipal”, comenta Lamata. Una línia
en la qual asseguren continuar tre-
ballant per fer veure que existei-
xen alternatives al capitalisme
tradicional que funcionen i que
“contribueixen a fer un món mi-
llor”, conclou la coordinadora.

Imatge d’arxiu d’una xerrada de l’Ateneu. Foto: Ateneu Cooperatiu

Cinc anys impulsant l’economia
social i solidària a la comarca

La Fiscalia demana set anys
de presó per al vallesà Jové

JUSTÍCIA4El vallesà Josep Ma-
ria Jové podria ser condemnat a
set anys de presó, 32 anys d’in-
habilitació i a pagar una multa de
300.000 euros. Això és el que de-
mana la Fiscalia per al president
del grup parlamentari d’ERC,
acusat de delictes de malversació,
prevaricació i desobediència per
la seva implicació en el referèn-
dum de l’1 d’octubre. 

“Miserables, males persones”,
deia el republicà en assabentar-se

de la notícia. “Sempre de cara da-
vant la repressió perquè el que
vam fer, fem i farem, ho vam fer
per principis democràtics i de
llibertat”, afegia. Tot plegat men-
tre, per la seva banda, la portaveu
d'ERC, Marta Vilalta, es dirigia di-
lluns als socialistes en una roda de
premsa on els preguntava “què
farà el govern del PSOE davant les
noves peticions de presó” i si
aquest es posarà “al costat dels jut-
ges i avalarà la repressió”.Jové. Foto: Mariona Puig/ACN

Protesta | Pressió per reprendre la recerca de Martínez
L’entorn del vallesà José Antonio Martínez, desaparegut al desembre 

a Salamanca mentre feia muntanyisme, convocava ahir una concentració a
Granollers per reclamar que es reprengui la recerca, aturada des de fa un mes.
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Esports Bàsquet | El CB Mollet visita el Club Baloncesto Peñas  
El conjunt de Josep Maria Marsà visitarà el pròxim dissabte 4 de març el Club Baloncesto

Peñas, en partit corresponent a la 21a jornada de la Lliga Est de la Lliga LEB Plata. El CB Mollet
hi arribarà després de perdre per 70-98 contra el Club Bàsquet Sant Antoni el passat dia 18.

"Mai he tingut secrets i, amb res-
pecte, sempre he dit el que pen-
sava als companys, a l'entrena-
dor... A vegades m'ha anat bé ser
sincer i moltes altres m'ha pas-
sat factura, però soc així. Potser
si hagués estat més calladet, la
meva carrera hauria estat una
mica millor. Vaig pagar el peat-
ge de la joventut", confessa l'ex-
pivot Rafa Talaverón (Barcelo-
na, 1972), a qui en els seus equi-
ps li deien El sindicalista.

L'adrianenc no entenia, per
exemple, que tots els jugadors
no rebessin el mateix tracte.
"N'hi havia alguns, normalment
els americans, que potser dei-
xaven d'entrenar-se si no es
complien certs detalls del seu
contracte. Fins que no vaig jugar
a l'estranger, a Portugal, no vaig
adonar-me que el contracte és
sagrat", enraona Talaverón.

Quan era jove tampoc no li
quadrava que els més inexperts,
i que potser no havien tingut cap
minut al partit, haguessin d'anar
a un entrenament obligatori. "Ara
no m'importaria llevar-me a les sis
del matí per exercitar-me i gau-
diria molt més de la vida de juga-
dor. Ets un privilegiat", reconeix.
"Em frustrava que moltes vegades
el meu esforç a les pràctiques no
tingués recompensa, però durant
els partits només pensava a aju-
dar l'equip al màxim", afegeix.

Antonio Gómez Nieto, al CB
Granada, i Xavi Pascual, al CB
Aracena, van ser els tècnics que
més rendiment li van treure. "Po-

dies parlar amb ells, et pregun-
taven com veies les coses... Per a
mi en un equip tothom té la ma-
teixa importància, des de l'entre-
nador fins a l'últim jugador de la
banqueta", enraona l'entrevistat.

A Granada va aixecar el seu
títol més rellevant, la Copa del
Rei de 1995 amb el Baskonia. "Va
ser una premonició perquè el
curs següent vaig fitxar pel club
de la ciutat. Granada és precio-
sa, té un molt bon clima i no et
falta de res. L'afició és impres-
sionant", explica, emocionat.

Amb l'equip granadí va viure
dos ascensos a la Lliga ACB (1996
i 2001), sempre amb Antonio
Gómez Nieto com a director d'or-
questra. Al primer el CB Grana-
da va ser el campió de la fase final
de Lugo superant a la final per
104-87 a un València Basket Club
que dos cursos després seria cam-
pió de la Copa del Rei a Vallado-
lid. "Malgrat que fos un gran tèc-
nic, a Gómez Nieto no el van dei-
xar continuar. Una greu errada del
president, que es va deixar mal-
aconsellar", defensa Talaverón.

UN CURS SURREALISTA
Per explicar el segon ascens
amb el conjunt andalús cal viat-
jar a la temporada 2000-2001,
la més surrealista de la seva
vida perquè va passar per qua-
tre equips: el CB Granada, el Gi-
jón Baloncesto, el CB Aracena i,
de nou, el CB Granada. Per què
es va moure tant l'adrianenc? "A
Granada el primer mes ens van
dir que estaven esperant uns di-
ners d'una requalificació de ter-
renys. Fins i tot vam guanyar la
Copa de Andalucía i vam que-
dar-nos a dormir al pavelló amb

la pedrera per fer una mica de
pressió", recorda.

Així que Talaverón va fitxar
pel Gijón Baloncesto, amb un
contracte de dos mesos per la bai-
xa de Ricardo Guillén, i després va
tornar a casa, compaginant una
feina amb el CB Aracena, de Lli-
ga EBA, també durant dos mesos.
Fins que va tornar al CB Grana-
da, ja amb els problemes econò-
mics solucionats i que s'havia
quedat amb nacionals i júniors, i
un americà. "L'ascens va ser molt
meritori. Inclús el president va
aconsellar no jugar un partit i
abandonar la Lliga perquè no li
pagaven, i l'entrenador, Gómez
Nieto, va dir que no i que jugarien.
El tècnic va ser clau perquè el club
no desaparegués", adverteix.

El seu descobridor va ser l'en-
trenador Lluís Plaza, germà de
Joan Plaza, que li va preguntar si
volia jugar a bàsquet. "Jo tenia 11
anys i no feia cap esport, i en Llu-
ís em va entrenar a l'escola Bet-
saida que, amb el temps, es va
acabar fusionant amb el CB Sant
Adrià i el CB Sant Gabriel, donant

lloc a l'actual UBSA (Unió Bàsquet
Sant Adrià), on també vaig jugar",
exposa l'adrianenc, que després
fitxaria per l'RCD Espanyol.

Seria al CB Ciudad de Huelva
on debutaria a la Primera Divisió,
futura Lliga ACB, i va escriure el
seu segon capítol a l'elit al CB Gra-
nollers: "Em van recomanar que
hi anés perquè Josep Maria Oleart,
l'entrenador, confiava molt en
mi, i així va ser. Malauradament,
després de tres cursos, l'equip es
va desfer". El següent destí de Ta-
laverón seria el Baskonia.

La seva aventura portuguesa
de tres anys (Portugal Telecom,
CAB Funchal i Aveiro Esgueira)
va començar després d'un des-
encís amb el CB Granada, on li
van comunicar que el renovarien
i després, gairebé a última hora,
amb quasi totes les plantilles
tancades i ja amb el nou entre-
nador, li van dir el contrari.

En la seva segona etapa al CB
Aracena va ascendir a LEB Or i va
acabar la temporada amb una le-
sió a l'esperó i jugant infiltrat. L'o-
peració, però, no va sortir bé,

perquè li van danyar el tendó
d'Aquil·les. "El curs següent vaig
forçar la recuperació perquè l'e-
quip no anava bé [finalment va
baixar] i em vaig acabar de tren-
car el tendó d'Aquil·les i ja no vaig
poder jugar més aquell curs", re-
corda. Un cop recuperat, va fitxar
pel CB Cornellà, de LEB Plata.
Una experiència complicada per-
què s'aixecava a les sis del matí per
anar a la feina i arribava a casa cap
a la una de la matinada, després
de l'entrenament. "Em van trac-
tar molt bé, però anava al límit i
potser havia d'haver triat un equip
de categoria inferior, amb viatges
curts i menys exigència", diu.

L'adrianenc va tornar a l'UB-
SA, on va començar a notar el pas
dels anys i va decidir penjar les bo-
tes. Si va tornar a la pista, va ser per
la insistència de Mario Lousame,
tercer entrenador del CB Mollet:
"Tenien un pivot lesionat i em van
preguntar què em semblaria fitxar
pel club. Vaig anar a un parell d'en-
trenaments i em van sortir molt bé
perquè era Nadal i estava des-
cansat, però quan vaig tornar a tre-
ballar el meu nivell va baixar mol-
tíssim. Em van encantar el pave-
lló i el públic, que no deixava d'a-
nimar, i també jugar amb Jonat-
han Ramírez, un crac". El curs se-
güent, el 2010-2011, es va retirar
a l'UBSA, "envoltat d'amics".

"Els meus fills, Marc Talave-
rón, jugador de la Unió Esporti-
va Sant Cugat, i Ariadna Talave-
rón, del Bàsquet Femení Sant
Adrià, viuen molt el bàsquet, fan
molta pinya i són grans compa-
nys. A ells els va millor perquè no
han tret la mala llet ni el caràcter
sindicalista del seu pare", con-
clou, divertit, Talaverón.

Toni Delgado
VALLÈS 

LasinceritatdeRafaTalaverón 
» Campió de la Copa del Rei amb el Baskonia, va jugar al Vallès Oriental, al CB Granollers i al CB Mollet
» “Potser si hagués estat més calladet, la meva carrera hauria estat una mica millor”, confessa

Rafa Talaverón, expivot de la Lliga ACB. Foto: Toni Delgado
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Quatre escaladores estan a mitja as-
censió del Fitzroy, una de les vies d’es-
calada més complicades del món i mai
assolida per una cordada femenina. El
mal temps les ha fet aturar i, mentre es-
peren que les condicions millorin, sor-
geixen problemes inesperats que les fan
dubtar de si tirar endavant o rendir-se. 

Al Teatre Borràs de Barcelona.

Teatre

Fitzroy
Jordi Galceran i Sergi Belbel

El cantant Guillem Roma vol “convertir les
coses quotidianes en extraordinàries”. Ho
ha dit en una entrevista concedida a
l’ACN amb motiu de la publicació del seu
cinquè disc, Postureo real (U98 Music). En
aquest treball parla de l’amor, les amis-
tats i, com indica el títol, del postureig
que impregna les xarxes socials i, de re-
truc, el dia a dia de la societat actual.

Música

Segle VIII. El cristianisme s’escampa per Eu-
ropa mentre les creences paganes des-
apareixen. Tot i això, un líder demana aju-
da a una deessa ancestral. Fa un pacte de
sang amb ella i derrota l’enemic a canvi
de la seva vida. Anys més tard, el seu fill
Eneko vol recuperar el cos del pare per en-
terrar-lo de forma cristiana. Necessitarà,
però, l’ajuda d’Irati, la pagana del poble.

Pelis i sèries

Irati
Paul Urkijo Alijo

Postureo real
Guillem Roma

El Prado a Barcelona
Un total de 173 peces de la col·lecció del Museu del Pra-
do han aterrat a Barcelona. El CaixaForum de la capital

catalana acull una exposició dedicada al retrat del segle
XIX, amb obres d’artistes com Goya, Sorolla, Fortuny o
Madrazo, entre d’altres. La mostra, que es podrà visitar

fins al 4 de juny, té sis eixos temàtics, tal com detalla
l’ACN. Concretament, aquests àmbits són la descoberta
de la imatge, els retrats i autoretrats d’artistes, la imatge

de la mort, l’artista al seu estudi, la imatge del poder i
les identitats i imatges d’escriptors, músics i actors. 

Quan Joel Díaz va anunciar que deixava de presen-
tar el Zona Franca (el late show de TV3) com a res-

posta a l’acomiadament de Manel Vidal per un
acudit, tothom va assumir que el programa des-

apareixeria. La cadena, però, va decidir intentar per
totes les vies trobar-li un substitut perquè el pro-

jecte tirés endavant. El problema és que van topar
amb moltes respostes negatives, com ara les d’Is-
ma Juárez o d’Elisenda Pineda. Molta gent es pre-
guntava qui seria el valent o valenta que accepta-

ria aquest relleu, tenint en compte la previsible
allau de crítiques que rebria. Doncs Danae Boronat
(Tarragona, 1985) s’hi ha atrevit. Una periodista es-
portiva presentant un programa d’humor? “I per

què no?”, es deu haver dit a si mateixa Boronat, que
ja té experiència a trencar barreres: va ser la prime-
ra dona a narrar un partit de la Lliga en televisió. A

més, Joel Díaz li ha donat suport públicament.

D A N A E  B O R O N A TQUI ÉS?

A LES XARXES...

Ser periodista esportiva
Va ser la primera dona a narrar en TV un partit de la Lliga

Famosos

Acceptar presentar el ‘Zona Franca’
Després de la sonada i polèmica dimissió de Joel Díaz

Suport de Joel Díaz
Enmig de les crítiques d’alguns usuaris indignats

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Eugene Schieffelin és ric, singular i afi-
cionat als ocells. La seva germana i la seva
dona, amants devotes de Shakespeare.
Els seus amics, membres d’una Societat
més desfasada que científica que somia
omplir d’ocells europeus els cels nova-
iorquesos. Nova York, una ciutat que en-
cara no s’assembla a ella mateixa, l’es-
cenari ideal per a qualsevol bogeria.

Llibres

El boig dels ocells
Care Santos

|Akka Arrh
Aquesta versió modernitzada d’un projecte dels 80 ofereix una

experiència shooter arcade psicodèlica. Per a PC, PS, Switch i Xbox.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

MOBILIARI

La llum solar no només beneficia la vista; 
també potencia la concentració dels treballadors

SOROLL

LLUM

TEMPERATURA

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT LABORAL

Quan pensem en salut laboral ens ve al cap la prevenció
de riscos laborals. Però aquestes inspeccions se centren
a evitar els riscos més evidents associats a les diferents

activitats professionals. Poques vegades es fixen en l’entorn la-
boral, en els elements que ens rodegen i que afecten la nostra
salut, tot i que no representen un risc directe. A més, són detalls
que també afecten el rendiment, perquè està comprovat que
un entorn laboral ben dissenyat afavoreix la productivitat. 

La majoria d’empreses garanteixen uns mínims, els especifi-
cats per llei, però la majoria no prioritzen criteris de salut ni de
sostenibilitat, molt relacionada amb la qualitat de vida, a l’hora
de dissenyar els espais laborals. Hi ha una gran conscienciació
sobre l’eficiència energètica i sobre la ventilació dels edificis,
però, en canvi, hi ha poca preocupació pels materials amb què
està fet el mobiliari, que haurien de ser tan naturals com sigui
possible. Tampoc som conscients de la importància de treballar
en un entorn silenciós o, com a mínim, sense sorolls que ens al-
terin. O del paper tan important que juguen les plantes en la
nostra salut emocional a la feina.      

La salut també és productiva

Els paviments, les moquetes i les mampares 
s’han d’elaborar amb productes naturals o reciclats

Les claus

Les oficines diàfanes estan de moda, però cal separar
els espais amb paravents per reduir el soroll

La temperatura ideal és d’entre 21 i 23 graus 
i s’ha de mantenir de la forma més natural possible
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